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گرانی مواد اولیه و نبود بیمه؛ از مشکلات 
هنرمندان صنایع دستی ملایر

می�راث  اداره  رئی�س 
گردش�گری  فرهنگ�ی، 
و صنای�ع دس�تی ملای�ر 
گف�ت: گرانی م�واد اولیه 
حمایت�ی  بیم�ه  نب�ود  و 
ب�رای همه هنرمن�دان از 
جمل�ه مش�کلات موجود 
عرصه  فع�الان  پیش روی 

صنایع دستی شهرستان ملایر است.
ابراهیم جلیلی در گفت وگو با ایس��نا، اظهار کرد: در س��طح این شهرستان 
در حوزه صنایع دس��تی به طور مس��تقیم ۱۲ ه��زار و ۳۰۰ هنرمند در بیش 
از ۲۰ رش��ته فعالیت می کنند که از جمله این هنرهای دس��تی رشته مبلمان 

منبت است.
وی افزود: از این تعداد حدود ۱۰ هزار و ۳۵۰ نفر به صورت مستقیم و ۳۰ 
هزار نفر غیرمستقیم در رشته مبلمان منبت مشغول به فعالیت هستند، اظهار 
ک��رد: با توجه به ظرفیت فوق با پیگیری ه��ای صورت گرفته در ۲۹ فروردین 
س��ال ۹۸، ملایر توانس��ت عنوان ش��هر ملی منبت ایران را به خود اختصاص 

دهد.
وی ادامه داد: احراز شرایط و ثبت به عنوان شهر ملی صنایع دستی پیش نیاز 
کاندیدا ش��دن برای احراز عنوان ش��هر یا روستای جهانی صنایع دستی است 
که پس از طی مراحل ارسال پرونده مدارک و درخواست برای شورای جهانی 
صنایع دس��تی و متعاقب آن بازدید، مورخ دوم دی س��ال ۹۸ ارزیابی و تأیید 
نهایی از سوی ارزیابان بین المللی و شورای جهانی صنایع دستی انجام شد در 
نهایت در ۹ دی سال ۹۸ با تأیید شورای جهانی صنایع دستی، مبلمان منبت 

ملایر در فهرست شهرهای جهانی صنایع دستی قرار گرفت.
جلیلی اظهار کرد: به اذعان مدیران ارشد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، ملایر موفق ترین تجربه  شهر جهانی در کشور است و در کمتر 
ش��هری از شهرهای جهانی در س��طح بین المللی و ملی این حرکت مستمر و 

پرتلاشی که در ملایر دیده می شود را شاهد هستیم.
وی درباره اقدامات مهم شهر جهانی مبلمان منبت، از شرکت فعالان بخش 
خصوصی در نمایش��گاه بین المللی تهران در س��ال قبل و س��ایر نمایشگاه ها، 
افتتاح چندین فروش��گاه و پرداخت تسهیلات، توسعه شهرک صنعتی مبلمان 
منبت، رش��د تولید و ایجاد اشتغال و ... نام برد و خاطرنشان کرد: گرانی مواد 
اولی��ه و نبود بیم��ه حمایتی برای همه هنرمندان از جمله مش��کلات موجود 

است.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی ملایر در ادامه با 
بی��ان اینکه ایران یکی از برترین کش��ورهای دنیا از نظر تنوع صنایع دس��تی 
است، اظهار کرد: ۱۱ شهر و سه روستای ایران در شورای جهانی صنایع دستی 
به عنوان ش��هر و روستای جهانی انتخاب شده اند که دو شهر آن شهر جهانی 

سفال و شهر جهانی مبلمان منبت در استان همدان قرار دارد.
وی با اش��اره به اینکه صنایع دستی این ش��هرها و روستاها در سراسر دنیا 
دارای ش��هرت و شناخته شده هستند، گفت: در س��ال های اخیر مسئولان و 
فعالان صنایع دس��تی در ایران تلاش کرده اند تا ش��هرهای مختلف ایران که 
دارای صنایع دس��تی خاص و ش��ناخته  ش��ده هس��تند را در فهرست جهانی 

شهرهای صنایع دستی ثبت کنند.
جلیلی مطرح کرد: ثبت جهانی شهرها، فرصتی عالی فراهم می کند تا اهالی 
بومی این مناطق برای یادگیری و توسعه صنایع دستی خود، تمایل و اشتیاق 
بیش��تری نشان دهند، ثبت جهانی، باعث ش��هرت بیشتر این صنایع می شود 
و مناف��ع اقتص��ادی و اجتماعی متعددی ب��رای اهالی بوم��ی دارد و  یکی از 

فاکتورهای رشد گردشگری است.

 اتهام تجاوز در پشت صحنه برنامه
 محبوب تلویزیونی

»پائولا عبدل« خواننده 
و داور مس�ابقه مع�روف 
تلویزیونی امریکن آیدل، 
از تهیه کنن�ده این برنامه 
ب�ه اتهام تجاوز جنس�ی 

شکایت کرد.
به گزارش ایس��نا به نقل از گاردین،  پائ��ولا عبدل به تازگی در لس آنجلس 
شکایت علیه نایجل لیتگو، مدیر اجرایی تلویزیون بریتانی مطرح کرده و مدعی 
موارد متعدد آزار و اذیت در حین س��اخت برنامه های اس��تعدادیابی »آمریکن 

آیدل« و »فکر می کنی میتونی برقصی« شده است.
ن��ه عب��دل و نه لیتگ��و علناً در م��ورد این پرون��ده اظهار نظر نک��رده و به 

درخواست های رسانه ای مختلف برای اظهارنظر پاسخی نداده اند.
عبدل مدعی است اولین مورد آزار و اذیت در یکی از اولین فصل های برنامه 
»امریکن آیدل« در اوایل دهه ۲۰۰۰ اتفاق افتاده است و حدود یک دهه بعد 
نیز این اتفاق در یک جلس��ه کاری در خان��ه لیتگو در لس آنجلس روی داده 

است.
طبق گزارش ها، عبدل از نایجل لیتگو و ش��رکت های سازنده این برنامه های 
تلویزیونی به دلیل تجاوز جنسی، آزار جنسی، خشونت جنسی و سهل انگاری 

شکایت کرده است.
لیتگو در سال ۲۰۱۳ پس از ۱۲ سال به عنوان تهیه کننده مسابقه »امریکن 

آیدل« از این برنامه تلویزیونی اخراج شد.
به گزارش رس��انه های آمریکای��ی، در پرونده دادگاه آمده اس��ت که عبدل 
سال ها به دلیل ترس از صحبت کردن علیه یکی از معروف ترین تهیه کنندگان 
برنامه ه��ای تلویزیون��ی رقابتی که به راحتی می تواند حرف��ه او را از بین ببرد 
و همچنی��ن به دلیل قراردادهای حرفه ای ممنوعیت افش��ای »هر چیزی که 
ممکن اس��ت اطلاعات تجاری محرمانه یا توهین آمیز« تلقی ش��ود، س��کوت 

کرده بود.
این شکایت بر اساس قانون مسئولیت پذیری و آزار جنسی کالیفرنیا تنظیم 
شده است، که از یک سال پیش اجرایی شده و به افراد این امکان را می دهد 
ت��ا در موارد تجاوز جنس��ی، حتی پس از انقضای م��دت محدودیت ها، اقدام 

قانونی کنند.
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عصرآزادی/ محمد فرج پور باسمنجی: 
صنعت عکاس�ی ریش�ه در تبریز دارد و 
بخشی از اسناد و زوایای تاریخی اتفاقات 
مهم دوره قاجار در تهران و تبریز مدیون 
صنعت عکاس�ی اس�ت که از دارالسلطنه 
تبری�ز، آغاز ش�ده اس�ت و قاس�م خان 
شیش�وانی اولین ایرانی در تبریز اس�ت 
که عک�س هایی از فعالیت ه�ای روزمره 
خانه س�لطنت تبری�ز گرفته اس�ت: فتو 
ژورنالیس�م در واق�ع دی�د جدی�دی، از 
مش�اهدات و اتفاق�ات با ظراف�ت و دقت 
نظ�ر و ح�س کنج�کاوی ب�وده و افرادی 
مطلع در امور روزنامه نگاری تصاویر را با 
ذوق و علاقه خلق می کنند تا داس�تان و 
اتفاقی را مس�تند به مخاطب بازگو کنند 
و رخدادها و زندگی را در تاریخ مس�تند 
کنن�د تا به میان مردمی ببرند که ش�اهد 
عینی این اتفاقات از روی تصاویر مستند 
باش�ند و رخداده�ا و اتفاق�ات را لم�س 
کنن�د تا دید بهتری و جامع تری داش�ته 
باش�ند. اسناد تاریخی گواهی می دهد که 
مثل اکثر پدیده های جدید تمدنی، ورود 
و آغاز عکاس�ی ب�ه ایران نی�ز مربوط به 

دارالسلطنه تبریز بوده است.
در برخی اس��ناد تاریخی در سفر هیات های 
سیاس��ی و اقتص��ادی آن روز فرنگ به ایران که 
معمولا مذاکرات آنها در دارالس��لطنه تبریز بود 
عکاس��انی نیز ب��رای ثبت ای��ن دیدارها حضور 
داشتند در دوره پادشاهی محمد شاه حدود ۱۷۰ 
س��ال پیش، عکاس هیات هم��راه روس عکس 
های��ی را از دیدار هیات روس��ی از تبریز و تهران 
ثبت کرده اس��ت ولی در زمان ناصر الدین ش��اه 
که خودش در برخی اسناد تاریخی بعنوان اولین 
عکاس در ایران نامبرده می ش��ود پادشاهی که 
۵۰ س��ال در ایران شاهی کرد و ۴۸ هزار قطعه 
عکس هم اکنون در گنجینه کاخ گلستان از زمان 

ناصری نگهداری می شود.
صنعت عکاس��ی در ایران بیش��تر از همین 
دوران رون��ق گرف��ت. البت��ه نقش عکاس��ان 
خارج��ی در رون��ق این هنر در ای��ران حدیث 
مفصلی داش��ته است. طوری که بررسی تاریخ 
فتو ژورنالیسم و عکاس��ی خبری و بطور کلی 
ای��ن صنعت نش��ان م��ی دهد ک��ه مهمترین 
این دوره»آنتوان س��وریوگین«بود.  عکاس��ان 
که با برادرانش در تفلیس از عکاس��ان روسی 
ای��ن هنر را یاد گرفتند و ب��ه همراه برادرانش 
امانوئ��ل و کولیان ب��ه تبریز مرک��ز اقتصاد و 

سیاس��ت ایران قاجار آمدن��د و در تبریز اولین 
عکاس��خانه عموم��ی را در داش مغازه لری راه 
انداختند و اولین عکس��های خبری مطبوعات 
ای��ران نیز متعل��ق به این ۳ ب��رادر گرجی در 
تبریز اس��ت. آنها در تبریز رساله عکاسی»لیبر 
فرانسوی« را به فارسی ترجمه کردند و موجب 
آشنایی بیشتر ایرانیان با صنعت عکاسی شدند 
ک��ه در دارالفن��ون تبریز و تهران این رس��اله 
تدریس می ش��ده اس��ت. تا انقراض قاجاریه ۲ 
هزار نگاتیو عکس این برادران عکاس به یادگار 
مانده بود که توسط دختر آنتوان از ایران خارج 
و به هلند برده ش��ده و هم اکنون در آرش��یو 
کتابخانه لیدن نگهداری می شود که مجموعه 
عکس های تاریخی مس��جد کبود، باغشمال، 
دارالس��لطنه تبری��ز، ب��ازار، ارک و گنبدهای 

تاریخی و رصدخانه مراغه را شامل می شود.
اس��ناد تاریخی گواهی می ده��د که اولین 
عکاس��خانه ه��ای ش��هری ای��ران در مناطق 
ارمنی نشین تبریز، داش مغازه لری، پستخانه 
کوچه س��ی، مهاد مهین محله سی و…شکل 
گرفته اس��ت. بعدها عبدالله میرزا قاجار نیز با 
تهیه مجموع��ه عکس های تاریخی ابنیه های 
آذربایج��ان و اتفاقات مهم ته��ران در صنعت 

عکاسی ایران نام و آوازه ای یافت.

سردار علی خان، نیز مبتکر اولین عکسخانه 
عمومی در تهران اس��ت و در زمان حضور وی 
در تبریز و مراغ��ه عکس های جالبی از آثار و 
میراث تمدنی این دو ش��هر تاریخی ثبت و به 
یادگار مانده است. میرزا احمدخان عکاسباشی 
نیز در رونق عکاس��ی در ایران دوره قاجار هم 
مطرح اس��ت. اما در این می��ان عکس های به 
دار زدن ثقه الاس��ام و یاران صغیر و کبیرش 

در ۱۰دی س��ال ۱۲۹۰ ه.ش اوج غ��م و اندوه 
م��ردم ایران در مقارن با عاش��ورای حس��ینی 
اس��ت که عکس ه��ای خوبی از این وحش��ی 
گری روس ها در دست نیست ولی عکس های 
گرفته ش��ده از آن روز که اوج خفت و رسوایی 
روس ه��ا به ملت ایران اس��ت نعش مبارزان و 
حامیان مش��روطه تراژدی تاریخ معاصر ملتی 
اس��ت که در طول تاریخ از همس��ایه سرکش 
و خائن خود س��تم ها و جنای��ت های زیادی 
دی��ده اند که جدا ک��ردن قفق��از، آذربایجان، 
نخجوان، گرجستان، ارمنس��تان از مام میهن 
جغرافیای ایران اسناد زنده این خیانت هاست. 
اس��تاد امیر ش��هاب رضویان کارگردان سینما 
مجموعه مس��تند عکاس��ی ایران را در آرشیو 
و مجموع��ه خود جم��ع آوری کرده اس��ت و 
معتقد اس��ت ک��ه عکس های »س��تارخان«، 
»باقرخ��ان«، »جعفرخان آذربایجانی«، »میرزا 
علی اصغر امین الس��لطان«، »میرزا حسین خان 
سپهس��الار«، »س��یدجمال واعظ«، »مجلس 
مق��دس ش��ورای ملی«، »س��اختمان مجلس 
پس از تخریب« همگی به این ش��کل تکثیر و 

ماندگار شده است.
بعد از تعطیلی مجلس از دوم تیرماه ۱۲۸۷ 
تا فتح تهران توسط مش��روطه خواهان در روز 

۲۲ تیرماه ۱۲۸۸ و فرار محمد علیش��اه که به 
دوران اس��تبداد صغیر معروف است، بیشترین 
حرکت عکاسان در تبریز است؛ یعنی همزمان 
آذربایجانی ها.  با گس��ترش مش��روطه خواهی 
می دانیم که تبریز ولیعهد نشین است و بعد از 
تهران، مهم ترین شهر سیاسی ایران در آن دوره 
است. در این ش��هر به دلایل مختلف  سازوکار 
عکاس��ی موجود اس��ت. ولیعهد عکاسباش��ی 
مخص��وص دارد و عاوه بر این تعدادی عکاس 

قفقازی هم در تبریز حضور دارند.
اولین عکس های مب��ارزات آذربایجانی ها را 
عکاسان درباری تبریز گرفتند و پس از آن هم 
عکاسان گرجی و ارمنی هستند که عکس های 
مجاهدین مش��روطه  را می گیرند و آن دوران 
را ثب��ت می کنند. این عکاس��ان عاوه بر ثبت 
چهره ه��ای افرادی نظیر س��تارخان، باقرخان، 
حیدرخ��ان عمواوغلی، افراد رده دوم و س��وم 
مشروطه را نیز به ثبت رساندند. در اینجا باید 
به نقش تاریخی احمد کسروی هم اشاره کرد.

وی با نگارش کتاب »تاریخ انقاب مشروطه« 
عاوه ب��ر تاریخ نگاری، با جم��ع آوری و چاپ 
بخشی از عکس های مش��روطه خواهان، کاری 
ارزش��مند انجام داده اس��ت و بخشی از اسناد 
تصویری مش��روطیت را حفظ کرده اس��ت که 
حتی اگر شما حوصله مطالعه تاریخ مشروطیت 
را نداشته باشید فقط با تورق و نگاهی مختصر 
به عکس ها، با انقاب مشروطیت آشنا می شوید 
و این از کارکردهای مهم عکس های این دوره 
است که هزاران نکته ناگفته را در خود دارد که 

منبع مهمی برای محققان بعدی خواهد بود.
جالب اس��ت که در دوران اس��تبداد صغیر، 
آدم ها از ش��ناخته شدن ترس��ی ندارند، همه 
می دانن��د که اگ��ر حکومت مرک��زی تبریز را 
فت��ح کن��د، مش��روطه خواهان را دار می زنند؛ 
یعن��ی دقیقا همان بایی که حدود ۱۰س��ال 
بعد روس ها بر س��ر مش��روطه خواهان تبریز و 
ثقه الاس��ام و همرزمان��ش می آورند؛ ولی باز 
هم ابایی از گرفتن عکس ندارند. عکاس��ی یک 
فرآیند مدرن و فاخر به شمار می آید. در عکس ها 
می بینیم که مشروطه خواهان لباس های خوبشان 
را می پوشند، قطار فشنگ هایشان را می بندند و 
دو طرف س��تارخان و باقرخان به تعداد مساوی 
و متقارن می نشینند و منظم می ایستند. عکاسی 
تدریجا با مشروطه از دربار خارج شده، بین مردم 
می آید. پیش از آن مردم به آن نیازی احس��اس 
نمی کردن��د و عکس هنوز به عنوان نش��انه ای از 

هویت فردی محسوب می شود.

بیشترین عکس های مستند پربازدید مشروطه در ایران مربوط به 
ستارخان، باقرخان و دار زدن ثقه الاسلام است

دبیر ش�ورای صنفی نمایش با اش�اره به اینکه برنامه ریزی خاصی برای 
۱۰۰ هزار تومانی ش�دن بلیت س�ینما تا پایان س�ال وجود ن�دارد، درباره 
برخی حاشیه های اکران و نیز وضعیت گیشه سینما در سال آینده و موج 

کمدی سازی  اظهارنظر کرد.
همایون اس��عدیان در گفت وگویی با ایس��نا درباره دلایلی که منجر به انتخاب 
دو روز از هفته برای فروش بلیت نیم بها در س��ینماها ش��ده اس��ت، با بیان اینکه 
»فروش بلیت نیم بها در روزهای دوش��نبه و سه ش��نبه پیشنهاد مشترک شورای 
صنفی نمایش و س��ازمان سینمایی بود« توضیح داد: در بررسی هایی که از فروش 
و وضعیت گیش��ه سینماها داشتیم مش��خص بود که روزهای پنجشنبه و جمعه 
سالن ها فروش خوبی دارند و روزهای شنبه و تا حدی یکشنبه فروش افت می کند. 
از آنجا که خیلی ها منتظر روز سه ش��نبه  می مانند ت��ا با بلیت نیم بها فیلم ببینند 
تصمیم براین ش��د تا روز دوش��نبه را هم به طور آزمایش��ی با قیمت نیم بها پیش 
برویم و اگر نتیجه مطلوب بود این روند را ادامه می دهیم؛ یعنی اگر وضعیت فروش 

روزهای سه شنبه با این تصمیم لطمه بخورد این روند را ادامه نمی دهیم.
او درب��اره اینکه چرا این دو روز با یک فاصله زمانی انتخاب نش��دند، گفت: اگر 
روز چهارش��نبه انتخاب می شد منتهی به روزهای آخر هفته بود و احتمال داشت 
در فروش تاثیر بگذارد. روزهای اول هفته هم تقریباً همین شرایط را دارند، ضمن 

اینکه روزهای شنبه قبلًا تست شده بودند و نتیجه خوبی نداشت.
بلیت سینمای خانواده از پفک و پف فیل گران تر است؟

وی اضافه کرد: کلیت ماجرا به این ش��کل بود که ما یک پیشنهاد برای افزایش 
قیمت بلیت داش��تیم ولی بع��د به این تصمیم گیری رس��یدیم.   البته این را هم 
یادآوری می کنم که از یکی دو س��ال قبل قیمت بلیت سینماها را شناور کردیم و 
سینماها می توانستند در هر سئانس  قیمت های مختلفی را عرضه کنند. اما واقعیت 
این است که قیمت بلیت سینما بسیار ارزان است به خصوص در سینماهای مدرن 
چ��ون خرجی که مردم ب��رای پفک و پف فیل می کنند به مراتب بیش��تر از پولی 
اس��ت که برای بلیت س��ینما می دهند. بنابراین این بحث را مطرح کردیم که به 
س��ینماهای مدرن و نیز س��ینماهای ممتاز اجازه دهیم تا در س��ئانس های پیک 
قیمت بلیت را تا س��قف ۸۰ هزار تومان افزایش دهند. البته می دانیم بس��یاری از 
س��ینماها این کار را انجام نخواهند داد کما اینکه برخی صاحبان س��ینما هم این 
مسئله را اعلام کردند ولی مشتریان برخی سینماها در بعضی مناطق شهر هستند 
که این ظرفیت را دارند که در س��انس های پی��ک یا روزهای آخر هفته بلیت ۸۰ 

هزار تومانی بخرند.
اس��عدیان تاکی��د کرد: با توج��ه به افزای��ش هزینه های تولید فیل��م و افزایش 
وحش��تناک هزینه  س��الن های س��ینما مدت ها بود به دنبال افزایش قیمت بلیت 
بودی��م چ��ون به آن نیاز داریم و فکر می کنم با دو روز ش��دن فروش بلیت نیم بها 
، این امکان برای همه با بضاعت های مالی مختلف فراهم می ش��ود تا به تماش��ای 

فیلم ها بروند.
قیمت بلیت به ۱۰۰ هزار تومان می رسد؟

او درباره اینکه آیا این افزایش قیمت از ابتدای س��ال آینده دوباره ادامه خواهد 
شد و آیا در این روند بلیت ۱۰۰ هزار تومانی هم پیش بینی شده است؟ گفت: در 
شرایطی که ما زندگی می کنیم صحبت از فردا هم کمی سخت است چه رسد به 
چند ماه آینده، چون با تورمی روبرو هستیم که نمی دانیم قیمت ها چگونه خواهد 
بود. بر اس��اس آنچه در خبرها منتش��ر ش��ده ما همین الان با تورم نقطه به نقطه 
بالای ۴۰ درصد روبرو هستیم، پس با قطعیت نمی توان گفت که بلیت سینما تا ۶ 
ماه آینده همین رقم خواهد بود، ولی امیدواریم به همین شکل بتوانیم ادامه دهیم 
زیرا واقعیت این است که برای اهالی سینما، تولیدکنندگان و صاحبان سینما باید 

براساس شرایط تصمیم گرفت تا آن ها هم بتوانند به بقای خود ادامه دهند.
دبیر ش��ورای صنفی نمایش درباره اینکه آیا می توان با قطعیت گفت که تا عید 
بلیت ۱۰۰ هزار تومانی خواهیم داشت یا خیر؟ گفت: تا عید قطعاً افزایش قیمت 
نخواهیم داش��ت ولی برای س��ال ۱۴۰۳ نمی توانم از الان چیزی بگویم و شرایط، 
تعیین کننده خواهد بود. وقت��ی در خبرها افزایش قیمت ۳۳ درصدی اینترنت را 
می بینیم معلوم است که افزایش قیمت ها به چه شکل انجام می شود بنابراین فقط 
می توانم بگویم تا آخر اس��فندماه افزایش قیمت نداریم و برای س��ال ۱۴۰۳ همه 

چیز به شرایط اقتصادی و اجتماعی بستگی دارد.

او درباره اینکه افزایش قیمت بلیت تا ۸۰ هزار تومان از چه زمانی اعمال می شود 
و ت��ا چه زمانی ادامه دارد؟ نیز توضیح داد: س��ینمادارها از همین هفته می توانند 
در س��ئانس های پیک، بلیت را تا س��قف ۸۰ هزار تومان بفروش��ند ولی این کار 
کاملا اختیاری اس��ت. درباره بازه زمانی آن هم به طور طبیعی اگر احساس کنیم 
نیم بها ش��دن بلیت روز دوش��نبه بازخورد خوبی دارد و روی فروش روز سه شنبه 
تاثیر نمی گذارد، قطعاً به یک روش تبدیل می شود و ادامه پیدا می کند و به نظرم 
می ت��وان تا عید این را به ش��کل یک آزمون پیش ب��رد چون قطعاً زمان می برد تا 

مردم هم از این موضوع آگاه شوند.
از فروش سینما ذوق زده نشویم

اس��عدیان در بخش دیگری از این مصاحبه پس از اش��اره به ۲۱ میلیونی شدن 
تماشاگران سینما، در پاسخ به اینکه طرح افزایش روزهای نیم بها و نیز طرح های 
دیگری که ممکن اس��ت در ش��ورای صنفی نمایش وجود داشته باشد، چقدر در 
راستای افزایش مخاطبان سینما کارایی دارد؟   بیان کرد: اگر نخواهیم مثل آقایان 
ذوق زده شویم و از این دم بزنیم که ما باعث رونق سینما شدیم و اگر هیجان های 
کودکانه را کنار بگذاریم، باید تلاش کنیم تا مردم را  تا جایی که می توانیم هر چه 
بیش��تر به حضور در سالن های سینما علاقه مند کنیم. برای این کار به یک مکان 
دلچسب و دلپذیر با فیلم هایی نیاز داریم که خوراک فرهنگی مردم را تامین کند، 
حال چه کمدی باش��د چه فیلم غیرکمدی. ما الان در این مجموعه دچار مشکل 
هستیم، به همین دلیل تاکید دارم که نباید ذوق زده شویم و نباید ادعا کنیم که ما 
باعث رونق سینما شده ایم. دو فیلم کمدی داریم که همین الان بیش از ۵۰ درصد 
فروش کل سینما را در سال ۱۴۰۲ بر عهده داشتند. این اتفاق خیلی شعف انگیز 
نیس��ت که آقایان بابت آن هیجان زده می شوند. ما باید تلاش کنیم سرانه اکران و 
فروش بالا رود. باید کاری کنیم مردم سینما را به عنوان یک مکان تفریحی سالم و 
ارزان بپذیرند و بر این ارزان بودن به شدت تاکید دارم و جوسازی هایی که نسبت 
به سینما رفتن یک خانواده مطرح می شود را قبول ندارم چون باید ببینیم همان 
خانواده اگر برای خوردن بس��تنی بیرون رود چقدر خرج می کند یا همان خانواده 

روزانه برای رفت و آمد چقدر خرج می کند.
وی ادام��ه داد: فیلم های کمدی حتماً س��الن های س��ینما را حفظ می کنند اما 
صنعت س��ینما را حفظ نمی کنند و این صنعت ممکن اس��ت دچار آس��یب های 
جدی ش��ود. با اینک��ه اصلًا قصد تخریب فیلم های کمدی را ن��دارم و بابت اکران 
موفقیت آمیز آن ها خوشحالم اما سوق دادن سرمایه به سمت این نوع فیلم ها سبب 
نمی ش��ود که سینما حفظ شود. س��ینما را تفکر و مجموعه فیلم هایی از ژانرهای 
مختلف نگه می دارد. این ذوق زدگی ها ما را صرفاً به سمت فیلم های کمدی سوق 

می دهد که برای سینما خطرناک است.
از پروپاگاندا برای فروش هزار میلیاردی تا ماجرای بازگشت »فسیل« به اکران

او درب��اره اینکه با توجه به خطری که بر آن تاکید دارد چرا در ش��ورای صنفی 
نمایش نسبت به بازگشت فیلم »فسیل« در اکران پایتخت که بیشتر به نظر رسید 
برای ۱۰۰۰ میلیاردی ش��دن فروش باش��د و نیز در برابر اعتراض هایی که دیگر 

صاحبان فیلم ها نس��بت به کمبود س��الن های خود دارند واکنشی نشان داده نشد 
گفت: ابتدا این را بگویم که فروش امسال حتماً از هزار میلیارد تومان عبور خواهد 
کرد اما باز هم این دلیل بر ذوق زدگی و هیجان زدگی نیس��ت، هرچند می توان از 
آن برای پروپاگاندا و شعار دادن استفاده کرد. ماجرای »فسیل« هم اینطور نبود و 
واقعیت این است که بعد از کرونا و شرایط اجتماعی سال گذشته، شورای صنفی 
اساساً نگاه را به اکران تغییر داد و خیلی از مواد آیین نامه را آگاهانه کنار گذاشت 
تا به ش��رایط مطلوب تری برگردیم. هنوز در آیین نامه اکران حداکثر نمایش برای 
یک فیلم می تواند ۱۰ هفته باش��د در حالی که این فیلم بیش از هش��ت ماه است 
که روی پرده سینماهاس��ت و پیش از آن فیلم های دیگری را هم به این ش��کل 
اکران کردیم. ما باید س��رمایه گذاران و تهیه کنن��دگان را ترغیب می کردیم که از 
اکران نترس��ند و مطمئن باشند که می توانیم ش��رایط مناسبی برای اکران آن ها 
فراه��م کرد. این اتفاق برای فیلم های »فس��یل«، »هتل« و پیش تر »بخارس��ت« 
و »انفرادی« و نیز فیلم های جدی رخ داد. درباره »فس��یل« هم دوس��تان به این 
نتیجه رس��یدند که اگر اکران آن در سالن هایی که در اختیار دارد، به پایان برسد 
ش��اید جا برای فیلم های اجتماعی یا فیلم هایی که سئانس کمتری دارند باز شود 
به همین دلیل آن را از اکران تهران برداشتیم اما برگرداندن فیلم به اکران سینما 
یک سوء تفاهم است چون این بازگشت فقط در سئانس های فوق العاده که معمولاً 

۹ شب به بعد هستند، اتفاق افتاد.
وی افزود: درواقع ما شانس��ی را از فیلم های دیگر نگرفتیم و فقط گفته ش��د که 
س��الن ها می توانند خارج از سانس موظف خود »فسیل« را اکران کنند. اگر مطلع 
می شدیم که سینمایی خلاف این روند عمل کرده حتماً با آن برخورد می کردیم. 
البته ما از طریق س��مفا پیگیر بودیم که اکران این فیلم را در س��ئانس های پیش 
از ۹ ش��ب محدود کنیم اما زیرس��اخت آن در س��مفا فراهم نبود. در کل کش��ور 
می توانس��تیم این کار را انجام دهیم ولی اینکه فقط س��الن های تهران را محدود 
کنیم امکان پذیر نبود؛ بنابراین هم به س��مفا و هم به سینماها ابلاغ کردیم که در 

سئانس های روز نمی توانند برای »فسیل« فروش بلیت داشته باشند.
کمدی ها فیلم های دیگر را له کرده اند؟

او درباره اینکه چقدر روی وضعیت اکران فیلم های دیگر نظارت وجود داش��ته 
تا فیلم هایی همچون »ضد« یا »چرا گریه نمی کنی؟« گله مند باش��ند، گفت: در 
این زمینه باید بررسی کنیم ببینیم در کدام سینماها سئانس های کمتری به این 
فیلم ها داده ش��ده است. من مش��خصا فیلم آقای معتمدی )چرا گریه نمی کنی( 
را در س��ینمای س��رگروه پیگیری کردم که آیا در پردیس کوروش در هفته اول 
س��ئانس های موظف داده شده یا خیر که با وجود فروش بسیار پایین، این اتفاق 
افتاده بود اما بعد از دو هفته، س��الن ها دیگر خیلی تحت کنترل ما نیس��تند که 
بخواهیم بگوییم این روند را ادامه دهند. البته برای رعایت عدالت حتما با سالن ها 
ارتباط داریم اما س��الن های سینما به فروش خود فکر می کنند و اگر به نظرشان 
برس��د فیلمی بیشتر فروش می کند آن ها را جابجا می کنند. مسئله جدی همین 
جاس��ت که در شورای صنفی نمایش و وزارت ارشاد در این باره بحث شد که آیا 
فیلم های کمدی، فیلم های جدی و غیرکمدی را له می کنند؟ آیا شانس فیلم های 
دیگر را می گیرند؟ به اعتقاد من قضیه این نیس��ت و با تاکید براینکه باید شرایط 
تنف��س را ب��رای همه فیلم ها فراهم کنیم، اما یک نکته مهم این اس��ت که ما در 
یک ش��رایط اجتماعی زندگ��ی می کنیم که به اعتقاد من عم��وم آن هایی که به 
س��ینما می روند به این خاطر است تا دو ساعت فراموش کنند که کجا هستند و 
چه غم و غصه ای دارند. آن ها به س��ینما می روند که بخندند و هیجان های خود 
را تخلیه کنند. طبیعتاً فیلم های اجتماعی در این برهه با شکست روبرو می شوند 
و نمی توانند خیلی مخاطب برای خود جذب کنند. این را در س��ال های قبل هم 
در مقاطع��ی تجربه کرده ایم و وقتی امید در جامعه زیاد بوده فیلم های اجتماعی 
هم فروش خوبی داش��تند و هر وقت ای��ن روانی و اجتماعی اینطور نبوده فروش 
فیلم های اجتماعی هم کم می ش��ود. ضمن اینک��ه در ماه محرم هم وقتی اکران 
فیلم های کمدی متوقف شد، تاثیری بر فروش فیلم های اجتماعی به وجود نیامد. 
با این حال امیدوارم به ش��رایطی برسیم که تعداد س��الن های سینما آنقدر زیاد 
باش��د که وقت��ی یک فیلم اکران می ش��ود مثلا در تهران بتواند در ۲۰۰ س��الن 
روی پرده باش��د. آن وق��ت اگر عرض این اکران زیاد ش��ود طبیعتاً طول آن کم 

 

خواهد شد.

پاسخ همایون اسعدیان به حاشیه های اکران، بلیت نیم بها و ...
بلیت سینما ۱۰۰ هزار تومان می شود؟

  سردار ملی، سالار 
ملی و ثقه الاسلام در 

کتب تاریخی آکادمیک 
بررسی تحولات 

خاورمیانه قرن ۱۹ 
ماندگارند.

  ۱۰ دی ۱۲۹۰ شمسی 
به دار کشیدن ثقه 

الاسلام و یارانش اوج 
رسوایی روس ها در 

ایران است.


